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Protokół Nr 9 
z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury i Sportu Rady Miejskiej w Wi ęcborku, 

odbytego w dniu 21.11.2011r. 
 
 
 
Posiedzenie Komisji odbyło się  w Sali Krajeńskiej Miejsko- Gminnego Ośrodka Kultury  
w Więcborku. 
 
Spotkanie trwało od godz. 10:00 – 12:00. 
 
Obecność według załączonej listy obecności. 
 
Spoza Komisji w spotkaniu uczestniczyli: 
 
1. Przewodniczący Rady Miejskiej w Więcborku  - Józef Kujawiak 
2. Burmistrz Więcborka     - Paweł Toczko 
3. Skarbnik Gminy      - Władysław Rembelski 
4. Dyrektor Biura Obsługi Oświaty Samorządowej - Waldemar Kuczerepa 
5. Inspektor UM      - Ewa Kiestrzyn – Kobus 
6. Podinspektor ds. Rozwoju, Pozyskiwania 
Środków Unijnych i Promocji               - Monika Kotarak 

7. Prezes LKS „SOKÓŁ”     - Roman Wegner 
8. Instruktorzy sekcji Piłki Nożnej  

LKS „SOKÓŁ”      - Roman Nowak / 
Krzysztof Manowski 

9. Trener sekcji Podnoszenia Ciężarów 
LKS „SOKÓŁ”      - Henryk Dueskau 

 
 
 
Na wstępie spotkania Przewodnicząca Komisji serdecznie powitała przybyłych gości oraz 
członków Komisji i przypomniała przesłany wcześniej radnym porządek obrad, który 
zakładał: 
 
1. Podsumowanie sezonu turystycznego na terenie gminy Więcbork. 
2. Informacja dotycząca realizacji budżetu w dziale Promocji / styczeń – listopad 2011r / 
3. Przyjecie informacji dotyczącej bieżącej działalności Klubu Sportowego „SOKÓŁ”. 
4. Zapoznanie radnych z projektami Regulaminów:  
• Regulaminu przyznawania stypendiów za wyniki w nauce, 
• Regulaminu przyznawani, wstrzymywania, cofania, wysokości stypendiów, przyznawania 

nagród i wyróżnień za osiągnięcia w dziedzinie kultury fizycznej i sportu. 
5. Zaopiniowanie Programu Współpracy Gminy Więcbork z Organizacjami Pozarządowymi 

oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2012. 
6. Sprawy różne. 
 

Do powyższego nie wniesiono uwag – porządek przyjęto jednogłośnie 
 
W kolejnej części Przewodnicząca Komisji oddała głos p. Monice Kotarak, która dokonała 
podsumowania sezonu turystycznego na terenie gminy Więcbork. 



2 
 

Szczegółowa informacja na ten temat stanowi Załącznik Nr 1 do niniejszego Protokółu  
 
Przewodnicząca Komisji wnioskowała, że pytania ankiety skierowane były bezpośrednio do 
wczasowiczów, czy zatem ktoś kto był w Więcborku po raz pierwszy deklarował ponowne 
odwiedzenie  miasta? 
 
Pani Kotarak  uściśliła, że pytanie, o które chodzi radnej dotyczy tego, czy osoba była już 
wcześniej w Więcborku nie w sensie, czy był po raz pierwszy. 
 
Radny Wilczyński pytał z kolei, z iloma odwiedzającymi przeprowadzono te ankiety? 
 
Ankiety były anonimowe i rozesłano je do ośrodków wczasowych na terenie Więcborka na 
początku sezonu. Z powrotem trafiło 141 wypełnionych ankiet, ale nie wiem ile  
poszczególnych ośrodków – wyjaśniła p. Kotarak  
 
Radna Grażyna Sowińska zapytała o treść pytań zawartych w ankiecie. 
 
Pani Kotarak  wyjaśniła, że pytania zamieszczone są w informacji przy wykresach 
graficznych, a ponadto projekt samej ankiety opiniowany był  na początku tego roku podczas 
posiedzenia Komisji Oświaty, a następnie dołączony do informacji o stanie przygotowań do 
sezonu turystycznego składanej na sesji.  
 
Przewodnicząca Komisji zauważyła, że odpowiedzi udzielone przez respondentów dają 
wyobrażenie o tym, co tak naprawdę ich interesuje. W jednym z pytań dotyczących form 
spędzania czasu pojawia się odpowiedź „rower” – 1%. Świadczy to o tym, że ta baza 
rowerowa jeszcze u nas nie funkcjonuje. 
 
Tu radna Grażyna Sowińska sprostowała, że już nie funkcjonuje, bo wypożyczalnie były 
ale się nie sprawdziły. 
 
W tym punkcie więcej pytań nie zgłoszono, zatem Przewodnicząca poprosiła Panią Kotarak  
o  przejście do punktu drugiego i przedstawienie stanu realizacji budżetu Promocji. 
 

Realizacja budżetu w dziale promocja w miesiącach styczeń – listopad 2011r. 
 

KLASYFIKACJA PLAN KOSZT 
(STYCZEŃ – LISTOPAD) 

POZOSTALOŚĆ 
PLANU 

750/75075/4170 
WYNAGRODZENIA 

BEZOSOBOWE 

 
4 000,00 zł 

 
3 397,00 zł 

 
603,00 zł 

750/75075/4210 
MAKUP 

MATERIAŁÓW 

 
29 755,00 zł 

 
28 930,35 

 
824,65 zł 

750/75075/4300 
ZAKUP USŁUG 
POZOSTAŁYCH 

 
5 515,00 zł 

 
5 510,86 

 
4,14 zł 

 
SUMA 

 
39 270,00 zł 

 

 
37 838,21 zł 

 
1 431,79 zł 
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Wydatki przeznaczone zostały na: 
Wynagrodzenia osobowe: 
- umowy zlecenia  
Zakup materiałów  
- zakup materiałów promujących gminę Więcbork  
-  pomoc w organizacji imprez plenerowych 
Zakup usług pozostałych 
- transport 
- wynajem zamków dmuchanych 
 
Przewodnicząca Komisji  chciała wiedzieć, jak wysokość funduszy działu Promocji ma się 
do rzeczywistych potrzeb w tym zakresie. 
 
Pani Kotarak  stwierdziła, że potrzeby tego działu są ogromne. Promocja stara się pomagać 
wszystkim, którzy o takie wsparcie się ubiegają – stowarzyszeniom, organizacjom, klubom 
sportowym itd. ceny wszystkiego wzrastają i ciężko przy posiadanych środkach sprostać 
wszystkim oczekiwaniom. 
 
Przewodnicząca Komisji  zapytała, jak wygląda mechanizm ubiegania się o pomoc. 
 
Pani Kotarak odpowiedziała, że najczęściej podmioty zainteresowane pomocą składają 
wniosek pisemny o dofinansowanie konkretnej rzeczy np. pomoc w zakupie pucharów,  
nagród, transportu zawodników, czy też zakupu grochówki. Często też pojawiają się 
zgłoszenie o uzyskanie jakiś materiałów promocyjnych typu foldery, gadżety itp. rzeczy. 
 
Jakie organizacje najczęściej zgłaszają się o pomoc – pytała radny Wobszal. 
 
Kluby sportowe, Miejsko-Gminny Dom Kultury w Więcborku, Środowiskowy Dom 
Samopomocy w Więcborku, sołectwa / Wymysłowa Trzech Województw Na Start”, stoły 
wigilijne KGW, dożynki, Turniej Sołectw /– odpowiedziała p. Kotarak. 
 
Radny Kazimierz Wilczyński zainteresowany był procentowym zestawieniem wydatków, 
które uwidoczniłoby to, ile wydatkowane jest na transport, ile na nagrody itd. 
 
Czy wszyscy wnioskodawcy otrzymują pomoc działu Promocji UM – pytał radny Antczak. 
 
Nikt z wnioskujących nie został odesłany z przysłowiowym „kwitkiem”. Wszyscy też 
traktowani są równo – odpowiedziała p. Kotarak. 
 
Radny Wobszal zauważył, że mowa była o tym, że w dziale Promocji ma być wydawana 
gazeta. Pytał w związku z tym, czy cos w tym kierunku już zrobiono. 
 
Pani Kotarak wyjaśniła, że w styczniu ma zostać podjęta w tej sprawie stosowna uchwała. 
Początkowo ma się ona ukazywać, jako kwartalnik, a jeżeli zainteresowanie będzie duże, 
wydawana będzie co miesiąc. 
 
Radny Wilczyński mówił, że Promocja wyznaczyła określony termin na nadsyłanie 
materiałów do w/w gazety, ale czy jest jeszcze możliwość ich uzupełnienia? 
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Tak, te materiały, które otrzymałam pojawiły się na naszej stronie Internetowej, ale z chwilą 
kiedy znany będzie termin pierwszego wydania wszyscy zainteresowani otrzymają informację 
o możliwości nadsyłania swoich materiałów – mówiła p. Kotarak. 
 
Tyle w tym punkcie obrad. 
 
Kontynuując tematykę porządku obrad, jako kolejni głos zabrali Przedstawiciele  Klubu 
Sportowego „SOKÓŁ”, składając  informację ze swojej bieżącej działalności.  
 
Prezes LKS „SOKÓŁ” tytułem wstępu do informacji podał, że Klub pominięty został przy 
składaniu informacji na sesji przez inne kluby sportowe takie, jak „GROM” Więcbork, czy 
„GWIAZDA” Sypniewo. Dlatego też Przewodniczący RM zaproponował, by Klub przedłożył 
taka informację na posiedzeniu Komisji Oświaty, Kultury i Sportu. Pan Wegner chciał jednak 
uściślić, czy Klub będzie mógł jedynie przekazać informacje na temat swojej bieżącej 
działalności, czy również jego bolączki, problemy i trudności z jakimi się boryka.  
 
W tym miejscu do dyskusji włączył się Przewodniczący RM, który podkreślił, że Klub 
zaproszony został na posiedzenie Komisji na jego wniosek z uwagi na fakt przeoczenia  
i pominięcia go w porządku obrad sesji. Mówił również, że w międzyczasie odbyło się 
spotkanie Przedstawicieli Klub z Zastępcą Burmistrza Więcborka i z nim osobiście, na 
którym zgłoszono całe mnóstwo uwag. Dlatego też wprowadzenie tego na obrady Komisji 
miało na celu umożliwienie uwypuklenia pewnych spraw na szerszym forum. Wówczas też 
powiedział, że bardzo dobrze, że pominął / przeoczył ich wystąpienie na sesji, bo problemy  
i zastrzeżenia jakie zgłaszali, nie nadawały się na sesję, a raczej na przeanalizowanie ich na 
roboczo w mniejszym gronie. Uważał, że trafnym było wywołanie tego punktu na Komisji, 
która ewentualnie zdecyduje, czy rozwiązany zostanie on na samym posiedzeniu, czy też 
skierowany będzie do Burmistrza Więcborka. 
 
Pan Wegner zabierając głos ponownie  zaakcentował, że nie może przedstawić Komisji 
pewnych spostrzeżeń bez podania niejako genezy powstania Klubu, u podstaw której leżało 
to, iż ciężary nie mogły pogodzić się z piłka nożna tj. z Klubem „GROM” Więcbork. Nie jest 
też tak, że to ciężary „uciekły”, a  po prostu uniemożliwiono im treningi w obiekcie 
znajdującym się w Lasku Miejskim. Pan Dueskau wraz zawodnikami zwrócił się do niego  
i jego żony o pomoc w znalezieniu miejsca, gdzie mogliby dalej trenować nie 
zaprzepaszczając dotychczasowych osiągnięć.  Zaznaczył również jednoznacznie, że Klub 
„SOKÓŁ” nie jest ani jego Klubem, ani też Klubem jego żony, czy Pana Dueskau ale jest to 
Ludowy Klub Sportowy „SOKÓŁ” Więcbork, w którym ćwiczą nie tylko dzieci z Więcborka 
i ościennych wsi. Baza lokalowa jest bardzo skromna, o czym wiedzą ci radni, którzy 
odwiedzali obiekt. Na cele Klubu zagospodarowane zostało pomieszczenie po byłym chlewie. 
Klub uzyskał licencję na przeprowadzanie zawodów w II Lidze ciężarów tj. II Lidze 
Krajowej. Poza tym licencje uzyskali również trenerzy i zawodnicy sekcji. Podstawową 
bolączka jest jednak brak tej właściwej bazy lokalowej, gdzie z drugiej strony pięknie 
wyposażona siłownia w Lasku, idealna na przeprowadzanie zawodów, stoi nie w pełni 
wykorzystany. Jako Klub przyjęli, że podczas wystąpienia nie padnie słowo „GROM” i tego 
chcieliby się trzymać. To co się tam dzieje to spraw „GROM”- u i oczywiście Gminy, a oni 
mają swoje własne problemy. Nadmienił również, co umknęło mu wcześniej, że Klub 
„SOKÓŁ” od września jest Klubem dwu sekcyjnym i oprócz ciężarów skupia również żeńską 
drużynę piłkarską  / III Liga Państwowa /. Udało się też w pewnym stopniu dojść do 
porozumienia z Klubem GROM” i sekcja piłki żeńskiej może trenować na jego obiekcie oraz 
korzystać z szatni. W jakim to odbywa się zakresie przedstawi p. Roman Nowak.  
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Jego zdaniem rozwiązaniem problemów lokalowych byłoby zastosowanie tego co stosowane 
jest powszechne w całej Polsce. Na obiektach powinien być gospodarz, nie Klub, którego 
Prezes ma firmę, czy też nie ma firmy. Potrzebny jest koordynator, menadżer, który by tym 
wszystkim zarządzał. Ten obiekt powinien na siebie zrobić. Należałoby czerpać w tym 
zakresie wzorce z Sępólna i zobaczyć, jak to tam właśnie funkcjonuje. Zaapelował więc, by 
tym się zająć i spowodować, by obiekty były w pełni wykorzystane. 
 
W tym miejscu Przewodniczący RM wspomniał o zarzutach, jakie padały pod adresem 
„GROM”  podczas spotkania o którym mówił powyżej. Dotyczyły one tego, że Klub ten jest 
faworyzowany, dostaje 12.000,00 zł dotacji, a faktycznie 200.000,00 zł, bo na obiektach jest 
gospodarz, któremu płaci Urząd, że za nawozy płaci Gmina, tak samo jak za podlewanie – 
wodę, elektryczność  itd. 
 
Powyższe słowa zirytowały p. Krzysztofa Manowskiego. 
 
Na co Przewodniczący RM zareagował słowami, że jeżeli się oskarża, to nie można 
stosować „moralności Pani Dulskiej” i robić tego przy drzwiach zamkniętych, natomiast na 
forum sprawy te taić.  
  
Czy Pan jest naszym adwokatem, czy my sami możemy o tym powiedzieć – zapytał  
p. Manowski. 
 
Napiętą sytuację złagodziła Przewodnicząca Komisji, która zdecydowała, by przedstawiciele 
Klubu przedstawili, to co przygotowali. 
 
Natomiast radna Grażyna Sowińska stwierdził, że posiedzenie Komisji nie jest 
odpowiednim miejscem do „urządzania sobie pyskówek”. Czas najwyższy, by zacząć 
realizować porządek spotkania. 
 
Zgodnie z sugestią pan Henryk Dueskau przedstawił radnym sprawozdanie z działalności 
Sekcji Podnoszenia Ciężarów LKS „SOKÓŁ”  
 

Informacja stanowi załącznik Nr 2 do niniejszego Protokółu 
 
 
Trener sekcji nadmienił również o zbliżających się Igrzyskach Olimpijskich Tuchola – 
Londyn, w którym to właśnie zawodnicy „SOKOŁA” mają realną szansę zabłysnąć, dając 
Więcborkowi powody do dumy i zapewniając mu promocję. Teoretycznie zawodnicy mają 
szansę konkurować z zawodnikami Mroczy o czołowe miejsca na podium, ale na to potrzebne 
są odpowiednie środki. Stad też prosił o znalezienie jakiś środków, a on zobowiązuje się 
przygotować 20-22 zawodników do olimpijskiej rywalizacji. Poza tym w roku 2012 jeżeli 
znajdzie się trochę pieniędzy, to zawodnicy Klubu pojadą na Mistrzostwa Polski do lat 15  
i wrócą z trzema medalami, i na Mistrzostwa Polski do lat 17 i  stamtąd powrócą z jednym 
medalem.  
Kończąc wyraził zdziwienie, że za pieniądze podatników ogrzewa się dwie siłownie i ponosi 
się podwójne koszty opłat za media, kiedy obiekt może poprowadzić zarządca.  
 
Następnie głos zabrał p. Roman Nowak, przybliżając Komisji działania Sekcji Piłki Nożnej 
Dziewcząt.  
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Informacja stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego Protokółu 
 
Uwagi Trenera dotyczyły warunków, w jakich trenuje zespół tj. do tych celów udostępnione 
zostało mu przez Klub „GROM” boisko za Plażą Miejską. Jesienią dziewczęta,  
a w niektórych przypadkach kobiety, rozbierały się na dworze / zdarzało się, że i podczas 
opadów deszczu / zostawiając ubrania na ławkach. Takie sytuacje są krępujące i dla 
dziewcząt i dla niego samego i nie powinny mieć miejsca. Próbowano pisemnie uzyskać 
zgodę na możliwość korzystania z szatni przy stadionie miejskim, ewentualnie odbywać tam 
treningi.  Uzyskano jedynie zgodę na przeprowadzanie tam oficjalnych meczy, natomiast 
korzystanie z szatni okazało się niemożliwe ponieważ instruktorzy „GROM”- u mają swoje 
klucze, a kiedy on zgłasza gospodarzowi obiektu pojawienie się tam drużyny, to zazwyczaj go 
nie ma, bądź wyjeżdża. Takie traktowanie odczuwane jest poniekąd jako dyskryminowanie, 
dlaczego bowiem drużyna składająca się bądź, co bądź z mieszkanek gminy Więcbork, 
podobnie jak zawodnicy „GROM” – u. Dlaczego im wolno korzystać z obiektów gminnych,  
a innym nie?  Osobiście przychyla się do tego , że w Więcborku powinien powstać Miejski 
Ośrodek Sportu i Rekreacji na czele z koordynatorem, gdzie dostęp do obiektów gminnych, 
utrzymywanych z pieniędzy podatnika, powinien być równy. 
 
Drugi trener tejże Sekcji p. Krzysztof Manowski uzupełnił informację o fakt, ze od miesiąca 
trenuje drugi żeńska drużyna piłkarska, składająca się z uczennic Szkoły Podstawowej / 16 
dziewcząt/ . Podkreślił, że utworzenie tych sekcji nie ma w podtekście motywu rywalizacji  
z jakąkolwiek organizacja sportową, czy klubem, gdyż sam pisemnie zgłaszał się do Klubu 
„GROM” Wi ęcbork o przyjęcie sekcji w ich szeregi ale nawet nie uzyskał na to odpowiedzi. 
Niemniej trudno jest tłumaczyć zawodniczkom dlaczego one muszą trenować  w zgoła innych 
warunkach niż ich koledzy. Sugerował, że dobrze byłoby, gdyby Komisja Oświaty, Kultury  
i Sportu podjęła, na którymś ze swoich posiedzeń temat, dotyczący wykorzystania obiektów 
sportowych na terenie gminy Więcbork. Niezrozumiałym jest to, że na pytanie czy może 
skorzystać na potrzeby treningowe z szkolnej sali gimnastycznej, uzyskuje odpowiedź, że tak 
ale jeżeli zapłaci. Dziwi to, że jako wolontariusz chcący zagospodarować czas dzieci zostaje 
potraktowany w ten właśnie sposób, nie wspominając już o tym, iż szkoły utrzymywane są  
z budżetu Gminy i nie wolno im prowadzić działalności zarobkowej. Te ostatnie stwierdzenia 
kierowane były do obecnego na posiedzeniu Dyrektora BOOS. 
Zwrócił się też do Przewodniczącego RM stwierdzając, że przy następnym zaproszeniu musi 
on określić, czy jest to prywatna rozmowa, podczas której mówi się o problemach 
i wykorzystane to zostaje wspólnie, czy też nie i informuje się jakie to klub „wylał żale”. Dziś 
czuje się potraktowany podobnie, jak maiło to miejsce rok temu na lipcowej Komisji  
z udziałem „GROM”, gdzie mowa była również o wykorzystaniu obiektów sportowych tj. jak 
frustrat, który nie tak interpretuje wykorzystanie obiektów sportowych. 
Apelował, by obiekty sportowe utrzymywane z budżetu Gminy, służyły na równych prawach 
wszystkim, którzy chcą z nich korzystać dla celów szkoleniowych. 
 
Przewodniczący RM odnosząc się do powyższego zapewnił, że spotkania, które odbyło się  
w jego gabinecie w składzie poszerzonym o Zastępcę Burmistrza, w żadnym razie nie 
traktował jako spotkania prywatnego. Klub został zaproszony po to, by mógł przedstawić 
swoje postulaty, a konsekwencją jego jest dzisiejsze wystąpienie „SOKOŁA” na posiedzeniu 
Komisji. W zamyśle bowiem, to z czym zwrócili się do Przewodniczącego Przedstawiciele 
Klubu, nie miało mieć  absolutnie charakteru poufnej informacji, a przede wszystkim to, aby 
zgłaszane problemy trafiły na szersze forum, gdzie wyciągnięto by wnioski i skonstruowano 
odpowiednie postulaty. Nie traktował tego więc jako rozmowę prywatną i nie czuł się  
w obowiązku spraw poruszanych trzymać w tajemnicy, bo wnioskował, że nie z taką misją 
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Przedstawiciele „SOKOŁA” się u niego pojawili. Źle, by się stało gdyby te sprawy zatrzymał 
dal siebie, bo konsekwencją tego mogły by w przyszłości paść zarzuty, że o pewnych 
sprawach został poinformowany i nic z tym nie zrobił. Klub nie przyszedł do niego, jako do 
osoby prywatnej, ale jako do Przewodniczącego Rady Miejskiej w Więcborku. 
 
Przewodnicząca Komisji podsumowując wystąpienia trenerów sekcji zaznaczyła, że w obu 
przypadkach wykazane zostało zaangażowanie w ideę krzewienia sportu. Na uwagę zasługuje 
fakt, że Klubowi udało się zorganizować dwie drużyny żeńskie w piłce nożnej tj. sekcje, 
których Klub Sportowy „GROM” Więcbork nie posiada. Niemniej w tle całej informacji 
przewijają się wątki  dotyczące konfliktu pomiędzy Klubem „SOKÓŁ” i Klubem „GROM” , 
czy też odwrotnie. Nie była też przekonana co do tego, czy Komisja Oświaty, Kultury  
i Sportu jest władna w rozwiązaniu tego konfliktu, ponieważ obiekty, o których mowa była 
powyżej są gminne i tutaj najwłaściwszą osobą będzie Pan Burmistrz, jako zarządzający 
bezpośrednio tymi budynkami. Zwracając się zatem do Burmistrza, stwierdziła, że warto 
byłoby jeszcze raz zagłębić się w ten temat, tym bardziej, że bardzo znamienne jest w tej 
mierze stwierdzenie podniesione przez p. Manowskiego, mówiące o tym, że młodzież 
trenująca w Klubie „Grom” i młodzież wchodząca w skład Klubu „SOKÓŁ”, to mieszkańcy 
gminy Więcbork, zatem dostępność do gminnej bazy sportowej powinna być na równych 
zasadach.   
 
Radna Grażyna Sowińska mówiła, że Klub „GROM” nie posiada żeńskiej drużyny piłki 
nożnej, ale z tego co ona wie po tym, jak w/w sekcja zaniknęła w „GROM”, pojawiła się ona 
UKS „UCZNIAK”. 
 
Pan Nowak odpowiedział, że ona nie zaniknęła, bo jej tam nigdy nie było.   
 
To kogo w takim razie trenował Pan, Panie Krzysztofie – dociekała radna Sowińska. 
 
Prowadziłem to , jako wolontariusz w wolnym czasie, ale bez przynależności – odpowiedział 
p. Manowski. 
 
Ale robił Pan to na obiektach „GROM”- u – radna Sowińska. 
 
Obiekt był zawsze miejski – odparł Pan Manowski. 
 
Radnej Sowińskiej chodziło o uściślenie, że nie jest to jednak pierwsza drużyna żeńska  
w piłce nożnej. 
 
Na co Pan Nowak zaznaczył, że obecną jest pierwsza zgłoszoną do rozgrywek oficjalnych III 
Ligi Kujawsko – Pomorskiego Związku Piłki Nożnej. 
 
Burmistrz Wi ęcborka włączając się do dyskusji na wstępie przeprosił za swoje spóźnienie,  
a co meritum poruszanego tematu stwierdził, iż posiada zupełnie inne dane co do tego,  
czy w Klubie „GROM” Więcbork jest sekcja podnoszenia ciężarów i sposobu udostępniania 
samego obiektu stadionu. Ponieważ na Sali nie było Przedstawicieli Klubu „GROM” 
zaproponował, ze  na początku grudnia zorganizuje u siebie w gabinecie spotkanie, podczas 
którego „SOKÓŁ” będzie mógł skonfrontować swój punkt widzenia z tym, jaki ma „GROM”. 
Uważał, że zawsze warto usiąść do wspólnego i sprawdzić, jakie są możliwości współpracy.  
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Radny Jan Antczak skierował się do Dyrektora BOOS przekonując, że nie można 
uniemożliwiać dzieciom i młodzieży dostępu do sal gimnastycznych. Po to były one 
budowane, aby oni mogli z nich korzystać bezpłatnie.  
 
Nie znam szczegółów i podtekstu, jaki towarzyszył zorganizowaniu zajęć i sali, której one 
dotyczyły ale przypuszczam, że żądania opłat dotyczyły kosztów dodatkowych – opłaty za 
prąd, czy dodatkowe podtrzymywanie odpowiedniej temperatury na piecu. Prawda jest taka, 
że dyrektorzy dysponują bardzo okrojonymi budżetami i to nie tylko  w działach na zakup 
pomocy lecz także tam, gdzie są środki na bieżące utrzymanie szkoły. Więc ta ostrożność 
dyrektorów, by w jakiś sposób te środki zabezpieczyć i utrzymywać je na poziomie, który 
pozwoli im wytrwać do końca roku, wydaje się w tym przypadku uzasadniona. Podejrzewam 
też, że nie ma tu mowy o jakimkolwiek zarabianiu – Dyrektor BOOS. 
 
Radna Grażyna Sowińska zwróciła uwagę na fakt, że po części krąży się wokół tego tematu 
od lat. Słusznie zauważono, że i sale w szkołach i obiekt stadionu i ten w lasku miejskim są 
obiektami gminnymi ale sposób korzystania z nich nie zostanie rozwiązany dopóki nie 
zostanie stworzony regulamin określający te właśnie sprawy. W tym samym gremium nie raz 
próbowano coś w tej kwestii zrobić / chociażby w przypadku boisk do piłki nożnej / i nic 
takiego się nie udało. Pytanie zatem, które gremium byłoby rzeczywiście w tej sprawie 
władne. 
 
Burmistrz jest osobą decyzyjną. Zaproponował spotkanie w tej sprawie w związku  
z powyższym tego się trzymajmy – stwierdziła Przewodnicząca Komisji. 
 
Tu znowu proponowane jest spotkanie się pomiędzy dwoma klubami, a istotą sprawy nie jest 
chyba dogadanie się klubów, skoro „my wszyscy jesteśmy właścicielami tych obiektów”, to 
dlaczego mają się dogadywać dwa podmioty ?  - radna Sowińska. 
 
Prezes Klubu „SOKÓŁ” powiedział, że próba posadzenia obu klubów do stołu rozmów już 
została zainicjowana przez Burmistrza w poprzedniej kadencji. Ostatecznie jednak nic z tego 
nie wyszło. Sprawa ciągnie się od dłuższego czasu i ma nadzieję, że w końcu znajdzie ona 
szczęśliwy finał, niekoniecznie przy udziale obu klubów. W końcu to do Rady Miasta należy 
rozstrzyganie pewnych spraw, a oni są tylko jednym z podmiotów chcących mieć możliwość 
korzystania z obiektów gminnych na równych prawach z innymi zainteresowanymi. 
 
Burmistrz Wi ęcborka zaznaczył, że na dziś Klub „GROM”, o czym zapewne wszyscy 
wiedzą, cieszy się największą liczebnością członków. Obiekt stadionu jest utrzymywany  
w bardzo dobrym stanie, co pozwala Klubowi na pozyskiwanie dodatkowych dochodów na 
prowadzenie działalności statutowej i niewątpliwie stanowi wizytówkę miasta. Należałoby 
wypracować taki system współpracy, aby nie spowodować „zadeptania nawierzchni”, bo 
przywrócenie zniszczeń do stanu pierwotnego nie będzie zadaniem łatwym. Najlepszym 
rozwiązaniem byłoby przyjęcie opcji, że stadion główny udostępniany jest jedynie na 
oficjalne mecze, natomiast do celów treningowych służyć będą boiska poboczne na Plaży 
Miejskiej, czy w Wituni.  
 
Przewodnicząca Komisji uznała, że poruszonych kwestii, które wywoływane są nie po raz 
pierwszy na pewno nie rozwiąże posiedzenie Komisji. Tematem, który obejmował porządek 
obrad była bieżąca działalność Klubu „SOKÓŁ” nie zaś rozstrzygnięcia w powyżej 
stawianych problemach. Proponowała, by to Burmistrz zastanowił się nad formą rozwiązania 
przedstawionych uwag, a kiedy takowe znajdzie jest możliwość zwołania Komisji Oświaty 
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/…/ tylko w tym temacie. Można byłoby również wcześniej zorganizować spotkanie  
z wszystkimi zainteresowanymi korzystaniem z obiektów.  
 
Pan Nowak uzupełnił, że problemem nie jest tylko korzystanie z płyty boiska, ale np. 
dostępność do szatni i pomieszczeń, gdzie można byłoby składować sprzęt treningowy Klubu 
„SOKÓŁ” . 
 
Pan Dueskau wskazał z kolei na rozwiązania co do składowania sprzętu stosowane  
w większych klubach sportowych  / np. w Zawiszy Bydgoszcz / oraz na fakt, że możliwość 
korzystania z obiektów przez oba Kluby może tylko pozytywnie zmotywować je do 
wzajemnej rywalizacji i osiągania coraz lepszych wyników sportowych. 
 
Na zakończenie dyskusji Prezes Klubu „SOKÓŁ” p. Roman Wegner podziękował 
Przewodniczącemu RM za umożliwienie spotkania się przedstawicieli Klubu z radnymi 
Komisji Oświaty Kultury i Sportu. Wyraził też nadzieję, że zgłoszone postulaty w końcu 
doczekają się pozytywnego rozstrzygnięcia. 
 
W następnym punkcie obrad Komisja zapoznała się z projektami Regulaminów : Regulaminu 
przyznawania stypendiów za wyniki w nauce oraz Regulaminu przyznawani, wstrzymywania, 
cofania, wysokości stypendiów, przyznawania nagród i wyróżnień za osiągnięcia  
w dziedzinie kultury fizycznej i sportu. 
 
Ponieważ radni otrzymali projekty łącznie z zaproszeniem na posiedzenie Komisji 
materiałach od razu przystąpiono do dyskusji. 
 
Przewodnicząca Komisji stwierdziła, że o ile treść Regulaminów jest do przyjęcia , o tyle 
już sama szata graficzna, stanowiąca paragrafy oraz liczne punkty i podpunkty, już nie. 
Prosiła zatem, by te rzeczy usystematyzować w sposób czytelny. 
 
Radna Grażyna Sowińska powiedziała natomiast, że  dla niej Regulaminy te nie są czytelne. 
Zastanawiała się przy tym, czym kierowała się osoba ustalając pewne kryteria tj. np. dlaczego  
zawodnik do lat 19-stu?, dlaczego średnia 5,15?, dlaczego stypendium tylko dla 
gimnazjalistów? Dla radnej takich niejasności jest wiele. Poza tym, co w przypadku, kiedy 
osób kwalifikujących się do pozyskania tych środków będzie więcej niż funduszy na ten cel  
w budżecie? Pytała również o co chodzi w przypadku wymienionych w regulaminie dot. 
kultury fizyczne, wyróżnień? Skoro mowa o stypendiach, to jak to ostatnie do tego się ma? 
 
Dyrektor BOOS zabierając głos w temacie przyznał, że część jego uwag pokrywa się z tymi, 
na które wskazała radna Sowińska. Te regulaminy potraktował jako wstępny szkic, który 
przejdzie procedurę konsultacji np. z dyrektorami szkół. Już w tej chwili pojawiają się pewne 
niejasności i nie jest pewien, czy należy o nich mówić przed tymi konsultacjami. Nieczytelne 
są tu też sformułowania dotyczące terminów składania  samych wniosków. Rzeczą, której 
jego zdaniem zabrakło jest nie ujecie sytuacji, kiedy uczeń niekoniecznie osiąga wysoką 
średnią ocen ale jest wyjątkowo uzdolniony w jakiejś dziedzinie. Taka sytuacja ma obecnie 
miejsce w Szkole Podstawowej w Więcborku, gdzie jest dwóch uzdolnionych chłopców  
w kierunku muzycznym. Jeden z nich już realizuje indywidualny tok nauki w Szkole 
Muzycznej w Bydgoszczy. Drugi gra na instrumencie muzyczny, i jak się wydaje dysponuje 
również dużym talentem w tej dziedzinie. Obaj z uwagi na średnia ocen nie będą 
kwalifikowali się do stypendium naukowego, ale rozwijanie ich możliwości związane jest ze 
stałym wydatkowaniem w postaci opłacenia kosztów transportu do szkoły w Bydgoszczy. 
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Rozważając powyższe w kontekście regulaminu, zasadnym byłoby rozszerzenie jego zapisów 
o takie właśnie wyjątki. Regulaminy dotyczą uczniów na poziomie gimnazjum, a na którejś  
z poprzednich Komisji mowa  była o uczennicy, która już w tej chwili  nie jest w tej chwili 
uczennica naszej szkoły, a starała się o umożliwienie jej nauki poza gimnazjum – w Liceum 
w Toruniu. Pytanie zatem, czy nie należałoby również do jakiegoś wieku, wspomagać tych, 
których nie stać na to, by bez przeszkód rozwijać swoje uzdolnienia. Dyrektor sugerował, by 
regulaminy uzupełnione zostały o spostrzeżenia dyrektorów poszczególnych szkół, a tym 
samym zawierały wszystkie konieczne przypadki. 
 
Przewodnicząca Komisji  uwzględniając powyższe argumenty proponowała, aby w tym 
momencie nie rozwijać szerzej tematu i przekazać go do przeanalizowania przez dyrekcje 
szkół, które w tym zakresie mają pełną orientację i niech one sformułują swoje odczucia 
względem obu dokumentów. Informacje zwrotne powrócą do p. Kotarak, która uwzględni je 
w zapisach i dopiero wtedy Komisja Oświaty /…/ ponowi temat. 
 
 
Burmistrz Wi ęcborka zwrócił się z prośba, by Komisja wyraziła swoje uwagi, tak aby 
regulaminy przesłane do dyrektorów już je uwzględniały. Biorąc pod uwagę potrzeby „można 
byłoby rozszerzyć dofinansowywanie już od poziomu przedszkola, pytanie tylko, czy Gminę 
na to stać? 
 
Przewodnicząca Komisji podała, że osobiście rozpatrując te zagadnienia miała na myśli 
dwie możliwości. Pierwszy przypadek dotyczyłby wsparcia dziecka z osiągnięciami, 
mającego szansę rozwijania umiejętności poza gmina w szkole typu gimnazjum przy 
uniwersytecie. Drugi związany byłby z dofinansowaniem dziecka, które ma przeciętne wyniki 
w nauce ale ma uzdolnienia w innych dziedzinach. Nie myślała tu o tak szczegółowym 
rozbijaniu kryteriów, ponieważ na dziś funkcjonuje już coś takiego, jak stypendia naukowe 
rozdawane przez Burmistrza Więcborka. 
 
Przewodniczący RM wskazał, że przedmówczyni właściwie określiła sedno – podstawowy 
kierunek, jakim należałoby podążać. Zapisy projektów regulaminów są tak skonstruowane, że   
podań tych można się spodziewać około 50 – 60, bo uczniów z wysoką średnią jest na pewno 
wielu. Stypendium, o którym mowa jego zdaniem powinno być przyznawane wyłącznie 
jednostkom wybitnym. Zanim jednak o czymkolwiek będzie się decydowało, wpierw należy 
zapytać o zdanie Skarbnika Gminy, który wie, czy w Gminę w ogóle będzie na to stać. 
 
Radna Sowińska zgodziła się ze swoimi przedmówcami, co do konieczności ograniczenia 
ilości składanych wniosków za pomocą skonkretyzowania przesłanek przyznających 
przedmiotowe świadczenie stypendialne. Projekty regulaminów w obecnym kształcie 
spowodują, że  ilość uprawnionych będzie zbyt wielka. 
 
W związku ze zgłaszanymi wątpliwościami Burmistrz Wi ęcborka zaproponował, by 
powołać Kapitułę, która bez żadnych wskaźników przyznawałaby stypendia indywidualnie. 
Każda sytuacja jest bowiem inna, a regulamin narzuca z góry pewne  określone ramy. 
Natomiast powołana Kapituła dysponując określoną kwotą pieniędzy rozpatrywać będzie 
wnioski kierowane przez dyrektorów szkół. Komisja Oświaty natomiast /… /, rozliczać 
będzie Kapitułę z przyznanej im puli środków.   
 
Radny Marian Kielich powrócił do przykładu  dwóch uzdolnionych chłopców, o których 
wcześniej mówił Dyrektor BOOS potwierdzając, że jeden z nich oprócz śpiewu, ćwiczy 
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również grę na skrzypcach, a drugi gra na fortepianie. Są to zdaniem radnego talenty, które 
należy wspierać. A potwierdzeniem ich talentu, będzie występ zorganizowany w kościele,  
w Runowie Krajeńskim. 
 
Dyrektor BOOS stwierdził, że pewne wytyczne kierunku działania zostały nakreślone 
podczas Komisji przez Burmistrza i Przewodniczącego RM, a co do średnich, to sami 
dyrektorzy szkół, dysponują kwotą na gratyfikację uczniów wyróżniających się wysokimi 
średnimi ocen i maja możliwość typowania ich, począwszy od czwartej klasy szkoły 
podstawowej, do stypendium naukowego i sportowego / stypendia te przyznawane są  dwa 
razy do roku /.  W związku z powyższym właściwym byłoby skupić się rzeczywiście na 
wyróżnieniu i pomocy tym szczególnie uzdolnionym w konkretnej dziedzinie. 
 
Głosem podsumowującym dyskusję, było wystąpienie Skarbnika Gminy p. Władysława 
Rembelskiego, który poinformował radnych, że budżet Gminy na 2012 rok obrazując  
cyt: „ Jest wielkości tego stołu, a rozciągnięta jest na szerokość całego tego pomieszczenia”- 
koniec cytatu. Wskaźniki na koniec roku liczone są do wykonania i wiele trudu trzeba sobie 
zadać żeby je osiągnąć / gmina zakłada maksymalne zadłużenie na konie roku /. Oświata na 
2012 rok ma budżet wielkości ok. 16.000.000,00 zł, ze środków własnych Gmina przeznacza 
6.499.000,00 zł. poza tym w budżecie na 2012 rok nie zaplanowano udziału Gminy  
w stypendiach socjalnych w wysokości 20% / nie było takiej możliwości /.  Na 2012 rok nie 
ma wprowadzonych dwóch zadań inwestycyjnych, na które podpisano w Urzędzie 
marszałkowskim umowy. Chodzi tu o remonty świetlic wiejskich i place zabaw. 
Prawdopodobnie inwestycję związaną z budową placów zabaw uda się zrealizować, jednakże 
zalecił dużą ostrożność w podejściu do ustalania regulaminów, stwierdzając jednocześnie, że 
w obecnym kształcie są one nie do przyjęcia. Jest oczywiście możliwe zrealizowanie tego 
pomysłu w przypadkach jednostkowych, kiedy mowa o niewielkich kwotach. Szersze 
potraktowanie tematu przekracza jednak możliwości budżetu Gminy. 
 
Radny Wilczyński złożył formalny wniosek, by indywidualne wnioski dyrektorów szkół 
dotyczące przyznawania stypendiów dla uczniów wykazujących wybitne zdolności w danej 
dziedzinie, wspólnie z Burmistrzem Więcborka opiniowała Komisja Oświaty, Kultury  
i Sportu. 
 
Na sali 7 radnych 
 

Za przyj ęciem wniosku głosowało - 6 radnych 
Wstrzymał się od głosu  - 1 radny 

 
 
W przedostatnim punkcie porządku obrad Inspektor UM p. Ewa Kiestrzyn – Kobus 
przedstawiła Komisji do zaopiniowania Projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Programu 
współpracy Gminy Więcbork z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 
prowadzącymi działalność  pożytku publicznego na 2012 rok ” 
  
Obowiązek  uchwalania powyższego Programu wynika z ustawy o działalności pożytku 
publicznego i wolontariacie, która jednocześnie ustala termin podjęcia aktu corocznie do 30 
listopada. 5 listopada zgodnie z procedurą odbyło się spotkanie z przedstawicielami 
organizacji na formalnych konsultacjach, na których nie wniesiono znaczących uwag, a te 
które trafiły na jednym z formularzy nie były związane ani z Program, ani z współpraca  
z organizacjami. Zastrzeżenia dotyczyły jedynie wysokości kwoty przeznaczonej do 
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rozdysponowania, która  będzie na poziomie roku 2011 tj. 199.000,00 zł. padła również 
propozycja, by w celu ograniczenia kosztów transportu Gmina zakupiła samochód do 
przewozu zawodników. 
 
Radna Grażyna Sowińska zapytała w jaki sposób organizacje informowane były  
o konsultacjach? 
 
Pani Kobus odpowiedziała, że informacja taka znalazła się na stronie Internetowej 
Więcborka, jak również trafiła do zainteresowanych listownie. 
 

Opinia Komisji jednomyślnie pozytywna 
 
W sprawach różnych radny Stanisław Posieczek korzystając z obecności Dyrektora BOOS 
podziękował mu i Dyrektor Szkoły Podstawowej w Sypniewie za przychylenie się do prośby 
rodziców i zaakceptowanie dojazdu autobusu szkolnego do krzyża w Jeleniu. 
 
Tym akcentem obrady zakończono. 
 
 
Prot. I. Mrozek 
 
 
 

Przewodnicząca Komisji 
                                                                                 Oświaty, Kultury i Sportu 
 
                                                                                             /-/  Beata Lida 
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Podsumowanie sezonu turystycznego w 2011 roku                                            
na terenie gminy Więcbork. 

 
 
 
 
 
Przygotowała: 
Monika Kotarak 
Podinspektor ds. Rozwoju, Pozyskiwania Środków Unijnych i Promocji. 
 
 
 
 
 
 
Gmina Więcbork w sezonie letnim jest często odwiedzana przez turystów.                       

Trasy turystyczne, rowerowe, promenada, skwery były starannie przygotowane                              
do tegorocznego sezonu turystycznego.  Urządzone zostały place zabaw, przygotowane 
miejsca postojowe dla samochodów w centrum miasta, miały miejsce również prace związane 
z modernizacją i naprawą dróg oraz budową chodników dla pieszych. Gminne służby 
porządkowe na bieżąco dbają o stan czystości na terenie gminy Więcbork.  
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BAZA NOCLEGOWA 
Sezonowe obiekty wczasowo – turystyczne na terenie gminy Więcbork to m.in.: pole 

namiotowe, domki kempingowe, pokoje gościnne, pensjonaty czynne wyłącznie w sezonie 
letnim.  Niedaleko obiektów organizowane są imprezy plenerowe dla mieszkańców i turystów 
oraz miejsca do wypoczynku na świeżym powietrzu. Jak corocznie odbyły się prace związane 
z przygotowaniem pola namiotowego do stanu użytkowania (koszenie trawy, przygotowanie 
sanitariatów typu TOI – TOI, plastikowych pojemników na śmieci, udostępnienie możliwości 
korzystania z wody pitnej).  Pole namiotowe znajdujące się przy Plaży Miejskiej w Więcbork 
skontrolowane zostało przez Państwowy Powiatowy Inspektorat Sanitarny w Sępólnie 
Krajeńskim. Podczas kontroli nie wykryto nieprawidłowości sanitarno – technicznych. 

 
OBIEKTY SPORTOWE  

 
Z obiektami sportowymi na terenie gminy Więcbork w okresie letnim wiąże się łączenie 
imprez rozrywkowo - sportowych. Większe obiekty np. Stadion Miejski w Więcborku 
przystosowany jest do organizacji większych przedsięwzięć kulturalno – sportowych tj. 
organizacja cyklicznej imprezy Dni Więcborka czy meczu piłki nożnej Polska – Belgia U15, 
który odbył się 3 maja 2011 roku i zakończył wynikiem 3:1. Stan obiektów sportowych  na 
terenie gminy podczas sezonu turystycznego można uznać za dobry. Pomieszczenia sportowe 
utrzymywane były w czystości, stan zapleczy nie budził zastrzeżeń.  
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STRZEŻONE PLAŻE I PLACE ZABAW 
Podczas sezonu letniego w pobliżu miejsc wyznaczonych do kąpieli ustawia                        

się sanitariaty typu TOI – TOI oraz pojemniki lub kontenery na odpady. Otoczenia miejsc 
wyznaczonych do kąpieli utrzymywane są w dobrym stanie porządkowym, a trawniki                     
na placach zabaw są koszone systematycznie. W miejscach wyznaczonych do kąpieli 
prowadzona jest kontrola jakości wody przeznaczonej do kąpieli. W 2011 roku                                    
nie stwierdzono nieprawidłowości podczas kontrolowania obiektów. Place zabaw zostały 
przystosowane do użytkowania oraz bezpiecznej zabawy przez dzieci. Jak corocznie na plaży 
w Więcborku i w Lubczy nad bezpieczeństwem kąpiących się czuwali ratownicy wodni. 
Miejsca wyznaczone do kąpieli przygotowane zostały beż zastrzeżeń, oczyszczone zostały 
dna jezior z niebezpiecznych przedmiotów.    
 

STRATEGIA ROZWOJU TURYSTYKI 
 
W 2011 roku podjęto współpracę z Lokalną Grupą Działania „Nasza Krajna”                      

w Sępólnie Krajeńskim przy przygotowywaniu opracowania Strategii Rozwoju Turystyki. 
Poniżej przedstawiam propozycję  kalendarza przewidywanych etapów realizacji 

koncepcji GEOPARKU o nazwie HISTORYCZNA KRAJNA stanowiącej wytyczną                      
do „Strategii rozwoju turystyki” gmin wchodzących w skład LGD „Nasza Krajna”  

 
Geopark – obszar dziedzictwa geologicznego, na którym prowadzi się politykę 

zrównoważonego rozwoju ekonomicznego. Geopark stwarza możliwości zatrudnienia                       
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dla mieszkańców i osiągania rzeczywistych korzyści ekonomicznych poprzez odpowiedni 
rozwój (geo)turystyki.  
 W oparciu o Geopark przekazywana jest społeczeństwu wiedza geologiczna                          
w połączeniu z aspektami biotycznymi i kulturowymi danego środowiska, które są, często 
jednoznacznie, uwarunkowane cechami geologicznymi i krajobrazowymi.  
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Lp.  
Etap prac Planowane działanie Rodzaj zada ń merytorycznych 
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1 
Etap prac 
koncepcy

jnych 

realizacja prac diagnostycznych związanych z 
opracowaniem problemu badawczego turystyki na 
obszarze badań LGD „Nasza Krajna” oraz 
merytorycznej koncepcji geoparku w świetle 
istniejących badań naukowych 
 
 
 
 
 

1. określenie stanu istniejącego 
poziomu rozwoju turystyki w 
powiecie sępoleńskim na 
podstawie istniejących 
materiałów i dokumentów – 
prezentacja stanu 

m-c listopad – 
grudzień 2011 r. 

 

2. opracowanie problemu 
badawczego dotyczącego 
koncepcji stworzenia geoparku 
będącego podstawą do rozwoju 
na tym obszarze turystyki 

 

2 
Etap prac 
terenowy

ch 

prace koncepcyjne polegające na przygotowaniu 
materiału wyjściowego do prac terenowych 

wytypowanie potencjalnych „centrów 
geoparku” pod względem przyrodniczym i 
geomorfologicznym mogących 
predysponować do rozwoju turystyki na 
badanym obszarze 

m-c grudzień 2011 
r. i styczeń 2012 r. 

 

1. badania ankietowe wśród 
mieszkańców (poprzez rodziców 
dzieci szkół różnego szczebla) i 
przedstawicieli władz lokalnych 
(przeprowadzone na sesjach rad 
gmin i miast) 

m-c luty – marzec 
2012 r.  

Zbadanie potencjału przyrodniczego i kulturowego 
oraz poziomu  zainwestowania turystycznego 
(bazy turystycznej) gmin wchodzących w skład 
LGD „Nasza Krajna” 

1. inwentaryzacja przyrodniczo-
urbanistyczna i kulturowa 
obszaru badań wraz z 
waloryzacją przydatności 
obiektów i obszaru badań do 
rozwoju turystyki, w tym 
zweryfikowanie poziomu bazy 
turystycznej 

m-c marzec – 
kwiecień 2012 r. 

 

2. wykonanie dokumentacji 
fotograficznej 

 

3 
Etap prac 
analityczn

ych 

Realizacja prac analitycznych zebranych 
materiałów w wyniku przeprowadzonych badań 
terenowych; merytoryczne opracowania cząstkowe 
oraz całościowe ujęcie opracowania 

Wytypowanie właściwych „centrów 
geoparku” predysponujących do rozwoju 
turystyki  

m-c kwiecień – 
maj – czerwiec 

2012 r. 

 

wykorzystanie istniejących materiałów i 
dokumentów dotyczących rozwoju 
turystyki w powiecie sępoleńskim celem 
określenia najlepszych rodzajów i form 
turystyki mogących rozwijać się w 
granicach geoparku, w tym wykorzystanie 
metody analizy SWOT 

 

określenie zarysu granic całego geoparku i 
opracowanie kartograficzne  

konsultacje naukowe ze specjalistami w 
dziedzinie geologii, geomorfologii i 
turystyki 
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WYŻSZA SZKOŁA GOSPODARKI                                                                               

W BYDGOSZCZY - UNIWERSYTETE TRZECIEGO WIEKU                            
FILIA W WI ĘCBORKU 

 
Urząd Miejski w Więcborku podjął współpracę z Wyższą Szkołą Gospodarki                        

w Bydgoszczy przy utworzeniu filii Uniwersytetu Trzeciego Wieku, która mieści się w Sali 
kinowej Miejsko – Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku. 26 października 2011 roku 
odbyło się pierwsze spotkanie informacyjne, na które przybyło duże grono zainteresowanych 
osób. Formularze zgłoszeniowe można składać w Urzędzie Miejskim w Więcborku,                          
co ułatwia mieszkańcom gminy kontakt z uczelnią.  

Ideą Uniwersytetu Trzeciego Wieku jest aktywizacja osób dojrzałych poprzez 
popularyzację aktywnego sposobu życia. Oprócz pogłębienia wiedzy i rozwoju 
zainteresowań, aktywizacji umysłowej i fizycznej. Uniwersytet Trzeciego Wieku umożliwia 
nawiązywanie kontaktów interpersonalnych w grupie osób o podobnych zainteresowaniach. 
Słuchaczem może być każdy, kto przejawia chęć dalszego rozwoju intelektualnego. Każdy 
słuchacz Uniwersytetu Trzeciego Wieku otrzymuje indeks, legitymację oraz dyplom 
ukończenia dwuletniej edycji.  

Wykłady audytoryjne odbywać się będą co dwa tygodnie, a ich tematyka obejmuje 
zagadnienia z różnych dziedzin nauki. Wykłady prowadzone będą przez kadrę naukową 
Wyższej szkoły Gospodarki w Bydgoszczy.  

Dwuletni cykl wykładów składa się z 32 spotkań, po 8 w każdym semestrze.  

Realizacja prac technicznych związanych z 
przygotowaniem i opracowaniem ostatecznej 
wersji geoparku wchodzącego w skład LGD 
„Nasza Krajna” 

Skład komputerowy opracowania 
miesiąc czerwiec 

2012 r.  

4 

Etap 
prezentac

ji 
wyników 

badań 

Prezentacja wyników badań na forum 
wojewódzkim 

Konsultacje społeczne i prezentacja 
wyników badań w formie zorganizowanego 
sympozjum naukowego lub warsztatów  
przeznaczonych zarówno dla 
mieszkańców obszaru badawczego,  
przedstawicieli samorządu terytorialnego 
wszystkich szczebli, lokalnych liderów,  
przedstawicieli LGD oraz dla naukowców  

druga połowa m-
ca czerwca 2012 r.  
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PUNKT INFORMACJI TURYSTYCZNEJ I STRONA INTERNETOWA 

 
Jak coroczne w sezonie letnim prowadzony jest Punkt Informacji Turystycznej,                          

który mieści się w Miejsko Gminnej Bibliotece Publicznej. W bieżącym roku Punkt 
Informacji Turystycznej wyposażony był w materiały niezbędne turystom w poruszaniu                  
się po naszej gminie. Zakupić można było również upominki przypominające o naszym 
regionie. Dodatkowo budynek Biblioteki Miejskiej w Więcborku oznakowany został dwoma 
tablicami z logo Punktu Informacji Turystycznej. 

Strona internetowa Miasta i Gminy Więcbork zawiera wszystkie niezbędne informacje 
niezbędne turystom w poruszaniu się po gminie oraz informacje umożliwiające  zapoznanie 
się z naszymi malowniczymi terenami. Informacje na stronie są aktualizowane                              
oraz zamieszczane w folderze nowości.  

 
IMPREZY 

 
W bieżącym roku mieszkańcy gminy Więcbork oraz turyści mogli uczestniczyć w imprezach 
rekreacyjno – sportowych. Kluby sportowe, sołectwa i organizacje pozarządowe zapewniły              
w sezonie letnim wiele rozrywki organizując festyny i inne spotkania kulturalne.                           
Aby wypełnić kolejne kalendarze imprez na terenie gminy Więcbork Urząd Miejski                          
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w Więcborku podjął współpracę z Gminą Mrocza, Powiatem Nakielskim oraz Fundacją „Les 
Artes z Torunia” aby w przyszłym roku po raz pierwszy zorganizować cykliczną imprezę 
„Festiwal Radości – Dolina Trzech Gmin”. W październiku odbyło się spotkanie 
organizacyjne, na którym przedstawione zostały założenia i warunki współpracy. Festiwal 
organizowany będzie cykliczne, co roku w innej gminie (np. Mrocza, Więcbork, Nakło                    
n/ Notecią). Wspólnie z Fundacją „Les Artes” pieniądze pozyskane zostaną z Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Kujawsko – Pomorskiego. Festiwal będzie można połączyć 
z inną imprezą  na terenie naszej gminy np. z Dniami Więcborka.     
Podczas odbywających się imprez turyści otrzymywali upominki promujące nasz region              
oraz ulotki informacyjne zawierające plan miasta, oraz wykaz bazy noclegowej                                 
i gastronomicznej.  
W roku 2012 planujemy rozpocząć wydawanie gazety zawierającej informacje dotyczące 
wydarzeń z terenu naszej gminy. Początkowo gazeta będzie kwartalnikiem, jednak z biegiem 
czasu planujemy zmienić ją na darmowy miesięcznik. Publikacja zawierać będzie informacje 
o planowanych oraz przeprowadzonych już imprezach kulturalnych oraz wszystkie aktualne 
informacje zamieszczane na naszej stronie informacje.  Obecnie ubiegamy się o uzyskanie 
wszystkich niezbędnych pozwoleń, które umożliwi ą nam wydanie publikacji.  
Na podstawie ankiety przeprowadzonej w sezonie wakacyjnym wśród turystów 
przebywających w naszej gminie możemy stwierdzić, że Gmina Więcbork była atrakcyjnie 
przygotowana do sezonu turystycznego. 
Poniżej przedstawiam wykresy przeanalizowanych pytań zawartych w ankiecie.  
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Jak ocenia Pan/Pani miejsce 

zakwaterowania?

bardzo zadowalające 27%

zadowalające 61%

niezbyt zadowalające 5%

trudno powiedzieć 7%
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Jak ocenia Pan/Pani usługi 

gastronomiczne w Gminie Więcbork?

bardzo zadowalające 23%

zadowalające 64%

niezbyt zadowalające 8%

trudno powiedzieć 5%

 
 

 
 



25 
 

 

 
 



26 
 

 
 

 
 
Według respondentów największą atrakcją turystyczną Gminy Więcbork są jeziora, obiekty 
sportowe oraz plaża.  
Miejsca najmniej atrakcyjne , zaniedbane i niebezpieczne to wiadukt przy plaży oraz PKS. 
Ankietowanym podczas wypoczynku przeszkadzała mała ilość kawiarni i restauracji oraz 
niekorzystna pogoda.  
 
 


